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Аялаймын сені, Қызылорда!

Президент Пәрмені

Жуырда жыл сайын өткізілетін «Мерейлі 
отбасы» байқауы өтіп,  өнегелі шараға жүзден 
жүйрік, мыңнан  тұлпарлар қатысып, бақ 
сынаған болатын.  Осы байқауда қалалық 
кезеңнің қорытындысымен «Өнегелі отбасы» 
аталымын Есжановтар отбасы иеленді. 
Ұлттық болмысымызды дәріптейтін, өнеге 
мен өнерге толы дәстүріміздің алтын 

бастауындай шараның келер ұрпаққа берер 
өнегесі мен тағылымы мол. Бұл шара 
отбасылық құндылықтың жандануына, 
дәстүрдің жаңғыруына, түрлі буын өкілдерінің 
арасындағы сыйластықтың нығаюына, 
ұрпақ тәрбиесіне жаңаша дем беріп, өнегелі 
әулеттердің өрісін кеңейтуге ықпал етуімен 
құнды.

Қызылорда облыстық 
тарихи-өлкетану 
музейінде «Абай 

мұрасы музейде» атты 
шара өткізілді. Рухани 

шараның мақсаты – 
музей қорында сақталған 

қазақтың ұлы ақыны 
Абай Құнанбаевтың 

өлеңдерінің мағынасына 
мән беріп, маңызын 

саралау. Шарада 
музейде тұрған Абай 
Құнанбаевтың араб 
харпімен жазылған 

кітабы жайлы айтылды.

жАҚсылыҚҚА АпАРмАйтын 
жол

Қауіпсіздік кеңесінің отырысында Қазақстан 
Президенті соңғы жылдары елімізде құмар ойынға 
тәуелділік белең алып бара жатқанын, кейбір отбасылар 
үшін бұл үлкен қасіретке айналғанын атап өтті. Қасым-
Жомарт Тоқаев осы жаман әдетке, әсіресе жастар 
әуес екеніне назар аударып, мемлекеттік органдарға 
азаматтардың жекелеген санаттары үшін құмар ойындарға 
қатысты шектеулерді күшейтуді тапсырды. 

– Лудоманияға қарсы күресте тәрбие ісі мен түсіндіру 
жұмыстарына ерекше мән берілуге тиіс, – деген Мемлекет 
басшысы салалық министрліктерге нақты міндеттер 
жүктеді. Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев құмар 
ойынға тәуелді азаматтардың қатысы бар қылмыстар 
көбейгеніне құқық қорғау органдарының назарын 
аударып, алдын алу жұмыстарын жүргізіп, заңдылық пен 
құқықтық тәртіпті қамтамасыз ету үшін шаралар қабылдау 
жөнінде тапсырма берді.

Қазақстан Президенті елімізде лудоманияның белең 
алуына қарсы бағытталған әлеуметтік дағдыларды 

қалыптастыруда қоғамның, дін қызметкерлерінің және 
бұқаралық ақпарат құралдарының атқаратын рөлі ерекше 
екенін атап өтті. Сондай-ақ Мемлекет басшысы ойын 
бизнесі саласындағы қаржылық және басқа да құқық 
бұзушылықтардың алдын алу жұмыстарын жандандыру 
қажет екеніне назар аударды.

Президент пәрмен берді, демек арнайы органдар іске 
кіріседі. Бұған шүбә келтірмей-ақ қояйық. Тек журналист 
ретінде өзімізге жүктелген міндетті орындайық деп, 
әлеуметтік желі арқылы көпті алдап, құмар ойынға 
шақыратындармен байланысып көрдік.

Әбігер

Әлем

ҚҰМАР ОЙЫНМЕН 
БАЙЫҒАНДЫ КӨРМЕДІК

мемлекет басшысы Қасым-жомарт тоқаев 
Қауіпсіздік кеңесінің отырысын өткізіп, 

құмар ойынды шектеуді тапсырды. президент 
төрағалығымен өтетін мемлекеттік деңгейдегі 

жиынның күн тәртібіне қойылды деген сөз 
мәселе күрделі дегенді білдіреді. 

Бала күнімізде пәленше картаға үйін тігіп 
жіберіпті, машинасын картадан ұтылыпты 

дегенді еститінбіз. сорақысы сол, әйелін 
картаға тігіпті дегенді де естідік. Өкінішке 

қарай картаның құрсауына түскендер әлі де 
азаяр емес. оған түрлі интернет казинолар 

мен букмекерлік кеңселер, гаджеттер арқылы 
ойнайтын ойындар қосылды. Қапшағай мен 

Бурабайдағы казиноларды айтпағанның өзінде 
әр қалада жасырын жұмыс істейтін казинолар 
бар. ол аз десеңіз, әлеуметтік желілер арқылы 

құмар ойынға шақыратындар көбейген. 
Алдымен президент төрағалығымен өткен 

қауіпсіздік кеңесіне тоқталайық.
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мерейлі отбасы

Алып бәйтеректің сАясы

сұхбат

мәдени мұра

абай Шайнұров, 
экономика ғылымдарының кандидаты: 

«Мемлекет халықтың 
табысын арттыру керек»

Хакім абайдың 
кіТабы
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Қазақстан Президенті ең төменгі жалақы 
мөлшерін біртіндеп өсіре беретінін айтып, 
жалпы еңбек нарығын жан-жақты дамыту 
үшін үкімет қысқа мерзімде 2030 жылға 
дейінгі кешенді жоспарды бекітуі керектігін 
қаперге салды.

– Азаматтардың табысын арттыру үшін 
2024 жылдың 1 қаңтарынан бастап ең төменгі 

жалақы мөлшерін 85 мың теңгеге көтеруді 
тапсырамын. Осылайша, біз еңбекақының 
ең төменгі мөлшерін үш жыл ішінде екі есе 
көбейттік. Бұл шара 1 миллион 800 мың 
адамның, оның ішінде бюджет саласында 
еңбек ететін 350 мың азаматтың әл-ауқатын 
арттыруға септігін тигізеді, – деді Мемлекет 
басшысы.

бұл Жолдауда айтылған

мемлекет басшысы Қасым-жомарт тоқаев биылғы жолдауда 
2024 жылдан бастап ең төменгі жалақы 85 мың теңгеге дейін 
өсетінін мәлім етті. 

ӘЛЕУЕТ АРТСА, 
ТҰРМЫС ТҮЗЕЛЕДІ

2 бетте

Адамзат атом бомбасының зардабын 
тартқалы одан келетін зәредей болсын 
зиянның бәріне өш. Әсіресе алғашқы атом 
бомбасы қолданылған жапония мемлекетінде 
аталған тақырыпқа бейжай қарау қылмыспен 
тең. Дегенмен жуырда жапон қоғамын ғана 
емес, бүтін әлемді шулатқан тарихи оқиға 
болды. ол – жапонияның «Фукусима» 
атом электр станциясынан тынық мұхитқа 
радиоактивті су жіберуі. Яғни «зиян-су» 
ашық мұхитқа құйылады деген сөз. осы 
орайда BBC арнасының тілшісі Келли нэг 
«жапония таңдауы» атты бағдарлама әзірлеп, 
тақырыпты тарқатуға тырысқан. 

«Жапония. 24 тамыз күні. Жергілікті 
уақыт – 13:00 шамасы. «Фукусима» АЭС-тан 
миллиондаған тонна тазартылған радиоактивті 
су Тынық мұхитына бағытталуда. Себебі 
«Фукусима» АЭС-і 2011 жылғы алапат жер 
сілкінісінен жарамсыз күйге түскен еді. 9 
баллдық сілкінісінен үш реактор су астында 
қалып, Чернобыльден кейінгі ауқымды апат 
болды. Сол сәтте 18 мыңға жуық адамның өмірі 
қиылған апатта АЭС-тің де тағдыры шешілген 
болатын. Дегенмен ең басты қиындық АЭС-тегі 
радиоактивті суды қайда сақтау керегін шешу 
болды. Залалды суды ұзақ сақтауға арнайы 
қойма жетіспеуі салдарынан Жапония суды 
мұхитқа төгуді шешкен. Бұл әдіске ұзақ жыл 
дайындық пен зерттеу жүргізу арқылы қалдық 
суды залалсыздандыруға күш салды», – дейді 
автор.

Бұл – 2024 жылға дейін жоспарланған 4 жо-
баның алғашқысы. Дүниежүзілік тәжірибеде 
теңдесі жоқ әдіске әлем түрлі сын айтуда. 
Қоғамдық ұйымдар мен белсенділер бұндай 
қадамның тиімсіз екенін айтса, экологтар 
«Радиоактивті су төгілген мұхиттың балығын 
тұтыну қауіпсіз бе?», «Қоршаған ортаға нендей 
зиян келуі мүмкін?» деген сауалмен бас қатыруда. 
Деректерге сүйенсек, жауапты компания Tokyo 
Electric Power Company (TEPCO) реакторды 
суыту үшін 1,34 млн тонна су жинаған. Көбіне 
жерасты және жаңбыр су сақталған. 

«2021 жылы Жапонияда қызу талқы орын 
алып, кейін билік жиналған суды мұхитқа 
төгуге шешім шығарды. Алайда алдымен 
бұл суды тазалап, кезең-кезеңімен ағызу 
жоспарланған. Бұл әрекеттің экологиялық 
қауіпсіздігін МАГАТЭ (Халықаралық атом 
энергиясы агенттігі) қатаң бақылауға алады 
деп сендірген еді. Тіпті жуырда TEPCO арнайы 
фильтрлеу арқылы радиоактивті элементтің 
бәрін қалдық судың құрамынан шығарғанын 
айтқан еді. Әсіресе цезий мен стронций деген 
химиялық элементтерді су құрамынан бөлуге 
ерекше басымдық берілген. Өкініштісі, сутегі 
құрамындағы тритий элементін ажыратуға 
мүмкіндік болмағанға ұқсайды. Осындай 
олқылық бола тұра су мұхитқа жіберілуде», – 
дейді Келли Нэг.

Иә, қалдықтағы радиоактивті элементтерді 
толық жоюға жапон ғалымдарының шамасы 
келмеді. Дегенмен МАГАТЭ қалдық суда тритий 
элементінің мөлшері аз деп жобалап, саяси 
шешімге рұқсат берген. Айтуынша, мұндағы  
көрсеткіш жапон стандартынан 40 есе аз болып 
шыққан. Кей ғалымдар мұхитқа төгілетін қалдық 
су мұхит көлеміне шаққанда тамшыдай ғана деген 
пікірде. Сондықтан ондағы радиоактивті элемент 
болған күннің өзінде ол еш зиян келтіре алмайды 
деп болжап отыр.

Алайда халықты сендіру қашан оңайға соққан. 
Бірнеше аптадан бері Жапония, Оңтүстік Корея, 
Қытай мемлекеттерінде қарсылық акциясы 
жүруде. Сондықтан Жапония премьер-министрі 
Фумио Кишида мен бірқатар министр Фукусима 
префектурасының жағалауынан жұртшылық 
алдында теңіз өнімдерін жеді. 

«Бұл демонстрациялық ас «Фукусима-1» 
атом электр станциясының суының мұхитқа 
төгілуіне байланысты жапон үкіметінің сыны 
аясында өткізілді. Жапондар АЭС суын мұхитқа 
құюды қатты сынға алды. Елдің сауда министрі 
премьер-министр су төгетін арнада ұсталған 
балық, сегізаяқ, теңіз өнімдері мен күріштің 
дәмін татқанын айтты. Дегенмен жапондықтар 
ғана емес, өзге көрші елдер де бұл әрекетке 
сенбеді. Тіпті Қытай билігі Жапониядан теңіз 
өнімдерін импорттауға тиым салды» – дейді 
автор. 

мұхитҚА тАмғАн 
«зАлАл-су»
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Ақмешіт АптАлығы

#КүшімізБірлікте

– Бұл тұрғын үйлердің барлығы заманауи 
үлгіде және жаңа технология көмегімен салынуда. 
Құрылысы жүріп жатқан 7 қабатты  үй 84 
пәтерлі болса, 5 қабатты үйлер  470 пәтерлі.  Бұл 
зәулім үйлер келер  жылы ел игілігіне беріледі 
деп жоспарланған. Оның инженерлік желісіне 
жобалық-сметалық құжат толық әзірленіп, 
сараптаманың оң қорытындысы алынды, –  деді 
қалалық құрылыс бөлімінің басшысы Айдын 
Әнуар.

Қаланың сол жақ жағалауында салынып жатқан 
көпқабатты тұрғын үйлердің жалпы ауданы – 37 
284 шаршы метр болса, бір тұрғын үйдің ауданы – 
6 213,9 шаршы метрді құрайды. 

«Орион ЛТД» ЖШС директорының 
орынбасары Асхат Жаңабаевтың айтуынша,  
көпқабатты тұрғын үйлердің құрылысы сәуір 
айында басталған. Қазір  бригадалық топ құрылыс 
жұмысын жүргізуде. 7 қабатты тұрғын үй 
аймағымызда алғаш рет салынуда. Әрбір пәтерде 
жедел саты болады. Құрылысқа жергілікті өнім 
пайдаланылып жатыр. 

Сондай-ақ қалада спорт нысанын салуға 
айрықша көңіл бөлінуде. Сөзімізге дәлел 
ретінде Тасбөгет кентінде салынып жатқан 
дене шынықтыру-сауықтыру кешені. Бұл спорт 
кешенінің жалпы ауданы – 1 655,1 м2 құрайды. 
Спорт нысаны жылдың соңында ашылады деп 
жоспарлануда. Жұмысқа жауапты мердігер 
мекеме – «Интегрострой» ЖШС.

– Спорт кешенінің құрылысы сәуір айында 
басталды.  Құрылыста 50 шақты жұмысшы 
еңбек етуде. Алдағы уақытта қосымша жұмыс 
күші тартылатын болады. Мұнда 100 адам бір 
мезгілде дене шынықтыра алады. Сондай-ақ  
кешенде футбол, баскетбол және әмбебап спорт 
залдары бар. Бұл кешен металл құрылымымен 

жабдықталуда. Сыртқы қабаты толық жылу 
панелімен қапталады. Жоспар бойынша 
кешеннің құрылысы жыл соңында бітіп, 
пайдалануға  беріледі , –  деді учаске шебері 
Талғат Маушев.

Гауһар ҚожАхмЕтоВА

хАлыҚты АРБАғАнДАРғА 
тосҚАуыл ҚойылсА...
Несін жасырамыз, бүгінде жұрттың 

басым бөлігі алтын уақыттарын әлеуметтік 
желіде өткізеді. Былайша айтқанда, өз 
уақыттарын өздері ұрлайды. Сол әлеуметтік 
желіде қарапайым жұрттың санасын улап, 
шырмауықша шырмайтындар бар. Олар: 
«Сенің несиең бар ма? Жабуға көмектесеміз», 
«Бауырым, алған айлығың, тапқан табысың 
жетпей ме, бізге хабарлас», «Кімде несие бар, 
жабуға көмектесемін» деген секілді сөздерді 
айтып, түрлі айла қолданады. Бірде банкоматтан 
қыруар қаржы шешіп жатады, бірде адамның 
түсіне де кірмейтін ақшаны санап отырады. 
Сөйтеді де «Сен де осындай табыс тапқың келе 
ме, төмендегі сілтемеге өт» дейді. 

Бір арбаушымен уатсап арқылы байланыс 
орнаттық. «Сәлеметсіз бе, менің есімім А.... 
(есімін әдейі жазған жоқпыз). Мен ақшалай 
көмек беремін. Яғни сіз салған ақшаны 
букмекерлік келісілген ойындар арқылы 1 
сағат ішінде көбейтіп беремін», деген ол 10 
мың теңге салсам, 750 мың теңге ұтатынымды 
айтып, кәдімгідей шыдамымды тауысты. 
Осыншама қаржы ұтасың деп тұрғанда 
әлгіге нанып қала жаздайды екенсің. Айтқан 
қаржысын тігіп жіберуге сәл-ақ қалдық. Тағы 
100 пайыз ұтатынымды айтқанда, есепшотымда 
қанша қаржы бар екенін де тексердім. 10 мыңға 
жетпеді, «мың теңге бола ма?» дедім сөзге 
тартып, ол болмайтынын айтты.

Тағы бір арбаушы телеграмм арқылы 
жұмыс істеп отыр. Өзінің оқырманы да көп. 
Сілтемеге өт дейді, өтсең интернет казиноға 
тап боласың. Алдымен «Үйде отырып табыс 
табу» деп тақырып қойып, «Қосымша табысты 
барлығымыз аңсаймыз. Ешқайда шықпай-ақ 
ақша тапқымыз келеді ғой? Ал ол мүмкін. Қалай 
екенін барлығын мен обучениемде үйрететін 
боламын» деп айқайлатып жарнамасын 
жасаған. Мұның да шырмауына талай адам 
түскен шығар?..

Мақаланы жазу барысында ондайлардың 
талайын көрдік. Сілтемесіне өтсең болды, ақылы 
ойынға немесе интернет казиноға кіріп кетесің... 
Қаншама жан осындайлардың кесірінен құмар 
ойынның шырмауынан шыға алмай жүр. 
Осы мақаланы жазу үшін әлеуметтік желідегі 
арбаушылардың жетегіне де ердік. Олардың 
қандай айла қолданатынын, не дейтінін, не 
істейтінін көрдік. Шама-шарқымыздың қай 
жерге дейін баратынын бақыладық. Жетегіне 
ерсек те өзіміздің кім екенімізді айтпадық. 
Ондағы ойымыз, арбаушылардың өзін шошытып 
алмайық болды. Сөзіміз дәйекті шығу үшін 
әлеуметтік желілердегі диалогтарымыздың 
скрин-шотын жасадық. Құзырлы органдар 
қажет деп тапса, беруге әзірміз. Әйтсе де оларға 
тосқауыл қоймаса болмайды.

ҮШ КАРтА ҮШ жҮзДің 
тҮБінЕ жЕтпЕсЕ 

БолғАны...
Біз өз кезегінде тұрғындарды да сөзге 

тарттық. Өзін Тұрсын Аманбайұлы деп 
таныстырған жігіт ағасы: «Күн-түн демей карта 

ойнайтын, тіпті апталап ұйықтамай соның 
соңында жүретіндер болады. Ондайларды 
Құдай аясын. Алла адамды бір жаңылдырмасын, 
жаңылдырды ма, таза жолға түсуі қиын. Бүгін 
ұтса, ертең еселеп ұтылып жататындар да аз 
емес. Құмар ойынға әбден еті үйреніп кеткендер 
көлігін, үйін картаға салып жібереді. Ондайлар 
бұрын да болған, қазір де бар», – деген ойымен 
бөлісті. 

Бізге пікір білдірген тағы бір кісі өзін 
Азамат Талғатұлы деп таныстырды да: «Құмар 
ойын талай отбасының ойранын шығарды 
ғой. Қаншама адам құмар ойнаймын деп 
қарызға батты. Картаға, казиноға барын 
тігіп жіберетінін қайтесің олардың... «Алла 
балаға сана берсін, сана бермесе ала берсін 
деп осындайларға айтқан шығар?..» деп пікір 
білдірді. 

Әдетте мұндай тақырыптарды қаузап, 
мақала жазарда әкеммен ақылдасамын. Ол кісі: 
«үш карта үш жүздің түбіне жетпесе болғаны...» 
деп терең күрсінді.

Иә, ауыр сөз. Бірақ шындық – осы.

Әзиз жұмАДілДӘұлы

Президент Жолдауда елімізді дамыту 
бағытындағы негізгі міндеттерді атады. 
Сондай-ақ экономикалық және әлеуметтік 
мәселелерге тоқталды. Одан бөлек ғылым 
және білім, экология, энергетика мәселеле-
рін сөз етіп, су шаруашылығына байланысты 
жаңа министрліктің құрылатынын жеткізді.

Партия мүшелері Жолдауда айтылған 
міндеттерді жүзеге асыру барысында 
жүргізілетін жүйелі жұмыстарды талқыла-

ды. Жиында «AMANAT» партиясының 
Қызылорда облыстық мәслихатындағы 
депутаттық фракция мүшесі, партияның 
қалалық филиалы Саяси кеңесінің 
мүшесі Жорабек Нұрымбетов Мемлекет 
басшысының халыққа Жолдауындағы 
ауыл шаруашылығы мен су шаруашылығын 
жетіл дірудің маңыздылығына тоқталды.  
Сондай-ақ партияның қалалық филиалының 
атқарушы хатшысы Гүлшат Мұсаева да өз 
ойын ортаға салды.

– Қазір бүкіл әлем үнемдеуге бет 
бұрып отыр. Бұл жоғарыда атап өткен су 
ресурстарынан бастап, қарапайым отбасы 

табысына да қатысты. Түрлі  алпауыт елдің 
экономикасына әсер етіп жатқан дағдарыс 
Қазақстанға да өз кесірін тигізбей қоймасы 
анық. Осы орайда, халықтың әр нәрсені 
ысырап етпей, үнемдеуі өте  маңызды. 
«Судың да сұрауы бар» дегенді бала 
күнімізден естіп келеміз. Бұл жоғарыда атап 
өткен су ресурстарынан бастап, қарапайым 
отбасы табысына да қатысты. Су, газ, электр 
энергиясы  сынды табиғи қажеттіліктерді 
бағалай білген жөн. «Қасықтап жинағанды, 
шөміштеп төкпейтін» кез келді, – деді 
«AMANAT» партиясы Қызылорда қала лық 
филиалының атқарушы хатшысы Гүлшат 
Мұсаева

Келелі кездесуде партияның  белсенділері 
профессор Баймырза Қожамберлиев пен  
Жандос Базартай Жолдаудың ел дамуы 
үшін маңызы ерекше екенін айтты.

Айта кетейік, бұл жиынға қоғамдық 
ұйым өкілдері мен профессор-оқытушылар 
және білім алушылар қатысты.

н.Алтын

Президент тапсырмасы арқылы 
ең төменгі жалақының өсуі 1,8 
млн-ға жуық қазақстандыққа әсер 
ететінін Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігінің 
баспасөз қызметі де мәлім етті. 

– Мемлекет басшысының тап-
сырмасына сәйкес 2024 жылғы 
1 қаңтардан бастап ең төменгі 
жалақы мөлшері 70 мың теңгеден 
85 мың теңгеге дейін ар тады. 
Нәтижесінде барлық әртүрлі 
саладағы меншік нысандарын дағы 
кәсіпорындарда жұмыс істейтін 1,8 
млн-ға жуық жалдамалы жұмыс-
кердің, оның ішінде 350 мыңға 
жуық бюджеттік қызметкердің 
ақшалай табысы ұлғаяды. Ең 
төменгі жалақы – қатардағы, білік-
тілігі жоқ жұмысшыға ақшалай тө-
лемдерді анықтауға арналған ең 
төменгі еңбек стандарты. Бұл рет те 
жұмыскердің жалақысы оның бі-
ліктілігіне, орындалатын жұмыс-
тың күрделілігіне, саны мен сапа-
сы на қарай қалыптастырыла ды, 
– делінген Еңбек және халық ты 
әлеу меттік қорғау министрлігі нің 
бас пасөз қызметінің ақпаратында.

Тағы бір айта кетерлігі, 
Қазақстанда ең төменгі жалақы 
мөлшері 2022 жылдан бастап 
жыл сайын өсуде. 2024 жылдың 
1 қаңтарынан бастап 85 мың 
теңгеге дейінгі кезекті өсімді 
ескеретін болсақ, үш жыл ішінде 
2 есе ұлғайтылмақ. Бірінші 
кезекте төменгі жалақының өсуі 
«жалақысы төмен» жұмыскерлерге 
әсер етеді. Екіншіден, жалақы 
деңгейін белгілеу кезінде ең төменгі 
жалақы көрсеткішін пайдаланатын 
жұмыс берушілер, сондай-ақ раз-
ряд аралық біліктілік жүйесін 
ескере отырып, қызметкерлердің 
басқа санаттарының жалақысын 
қайта қарайтын болады. Осының 
нәтижесінде барлық салада түрлі 
меншік нысандарындағы кәсіп-
орындарда жұмыс істейтін 1,8 млн-
ға жуық жалдамалы жұмыскердің, 
оның ішінде 350 мыңға жуық 
бюджет қызметкерлерінің ақшалай 
табысы артады.

Мемлекет басшысының тапсыр-
масына сәйкес еліміздің Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау 

министрлігі Дүниежүзілік Банк 
сарапшыларымен бірлесіп ең тө-
менгі жалақы мөлшерін айқындау 
әдістемесін әзірледі. Оған сәйкес ең 
төменгі жалақы мөлшері медианалық 
жалақы мен еңбек өнімділігіне 
қарай айқындалады. Сонымен қатар 
2020 жылдан бастап Қазақстанда 
азаматтық қызметшілердің жалақы 
деңгейін арттыру бойынша дәйекті 
шаралар қабылданып жатқанын да 
айта кету керек. 

Деректерді сөйлетер болсақ, 
2020 жылдың 1 қаңтарынан бас тап 
2020-2023 жылдар аралығында жыл 
сайын шамамен 600 мың педагог тың 
жалақысын 25%-ға кезең-кезеңі мен 
арттыру басталды. Нәтижесінде 
олардың жалақысы 2 есе артады. 
2021-2023 жылдар аралығында 
мемлекеттік мекемелерде және ком-
муналдық кәсіпорындарда жұмыс 
істейтін 6 мыңға жуық медицина 
қызметкерлерінің, оның ішінде 
дәрігерлердің жалақысы 30%-ға, 
орта медициналық персоналдың 
жалақысы жыл сайын 20%-ға 
көтеріледі. 2021 жылы әлеуметтік 
қамсыздандыру саласындағы 38 
мың қызметкердің жалақысын 
кезең-кезеңімен арттыру басталды, 
нәтижесінде үш жыл ішінде 
(2021 жылдан 2023 жылға дейін) 
олардың жалақысы 2 есеге 
ұлғаяды. 2022 жылғы 1 қаңтардан 
бастап азаматтық қызметшілердің 
жекелеген санат тарының (шамамен 
600 мың) жалақысын 2022-2025 
жылдар кезеңінде жыл сайын орта 
есеппен 20%-ға кезең-кезеңімен 
арттыру басталды. Нәтижесінде 4 
жыл ішінде олардың жалақысы 2 
есе артады.

Еңбек және халықты әлеу-
меттік қорғау министрлігі жұмыс-
керлердің жалақысын көтеру 
бойынша жеке кәсіпорындарда 
түсіндіру жұмыстарын жүргізуде. 
Нәтижесінде осы жылдың басынан 
бастап 8 мың жұмыс беруші 2,8 
млн қызметкердің жалақысын 5-тен 
50%-ға дейін арттыру туралы шешім 
қабылдады.

Президенттің бұл бастамасын 
қарапайым жұрт қолдайды. Өйткені 
бұқараның табысы артса, әлеуеті де 
көтеріледі деген сөз.

А.АҚылБЕК

қала келбеті

Ел игілігінЕ салынып жатқан 
құрылыс нысаны аз ЕМЕс

ҚҰМАР ОЙЫНМЕН 
БАЙЫҒАНДЫ КӨРМЕДІК

Басы 1-бетте

«AMANAT» партиясы Қызылорда қалалалық филиалының 
«тұран» бастауыш партия ұйымында жиын өтіп, мемлекет 
басшысының Қазақстан халқына жолдауынан туындаған 
міндеттер талқыланды.

Маңызды МіндЕттЕр 
талқыланды
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Басы 1-бетте

Өңір экономикасының маңызды тірегінің бірі – құрылыс болса, бүгінде 
Қызылорда қаласы қарқынды  құрылыс алаңына айналып, экономиканың 
алға жылжуына үлес қосуда. Көрікті  шаһардың сол жағалауындағы 16 
тұрғын үйдің құрылысы облыс орталығының ажарын ашып тұр. ондағы 
6 тұрғын үй жеті қабатты болса, қалғаны 5 қабатты үйлер. 
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Ақмешіт АптАлығы

«Достық» үйінде қазақ тіл білімі мен 
әдебиеттану ғылымдарының негізін 

салушы, ұлт ұстазы 
Ахмет Байтұрсынұлының туған күніне 

орайластырылған Қазақстан халқы 
тілдерінің күні мерекесі  аталып өтті. 

Шарада облыс әкімі аппаратының басшысы 
Шахмардан  Байманов құттықтау сөз сөйлеп, 
облыстағы бірқатар тіл жанашырлары мен сала 
мамандарын облыс әкімінің Құрмет грамотасымен, 
облыс әкімінің, ҚР Ғылым және жоғары білім 
министрінің, Тіл саясаты комитетінің Алғыс 
хаттарымен марапаттады. 

Мұнан соң Халықаралық «Қазақ тілі» қоғамдық 
бірлестігінің Қызылорда облыстық филиалының 
төрағасы С.Аңсат сөз сөйлеп, «Мемлекеттік тіл және 
БАҚ» облыстық байқауының жеңімпаздарын және 
мемлекеттік тілді дамыту бағытында белсенділік 

танытқан және облыс тұрғындарына қазақ тілінде 
сапалы қызмет көрсетіп жүрген мекеме мамандарын 
«Үздік этномәдени бірлестік», «Тіл жанашыры», 
«Үздік қазақтілді кәсіпкерлік нысан», «Үздік қазақтілді 
қаржылық ұйым», «Үздік қазақтілді ас мәзірі», «Үздік 

қазақтілді кәсіпкер», «Үздік қазақтілді нотариус» 
аталымдарымен марапаттады.

Салтанатты жиын жергілікті өнер шебер лерінің 
концерттік бағдарламасымен қорытын дыланды.

Г. АсҚАРҚызы

– Абай серікұлы, сіз үшін әділетті 
Қазақстанның экономикалық бағдары 
қандай? осы жөнінде айтсаңыз...

– Президент Жолдауында айтқандай, 
экономиканы дамыту үшін жаңа мүм-
кіндіктерді пайдалануымыз керек. Мә-
селен, осы күнге дейін ресурс сатып 
келдік деді  енді соның ішіндегі  мұнай, 
газ, химия мен металлургия өнеркәсібі 
және ауыл шаруашылығы өнімдерін терең 
өңдеу керек. Егер тереңінен өңдейтін 
болсақ, дайын өнімге  қосылған құн көп 
болады. Сол кезде халықтың байлығы да 
табысы да артады.

– жаңа экономикалық үлгіге өтудің 
қандай тиімділігі бар?

– Осы күнге дейін жақсы бағдарлама-
лар қабылданды. Алайда жауакершіліктің 
болмауынан болар, олардың тиімділігі 
көрінбеді. Бірақ осы бағдарламалар-
ды  жүзеге асыру үшін жаңа кадр керек. 
Себебі  экономикалық саясатты жүргізетін 
кадрлар. Сол үшін Әділетті Қазақстанда 
білімді, білікті жас мамандар мен ға-
лымдарға көп мән берген дұрыс. 

– Ел экономикасын дамыту үшін 
қандай жобаларды жүзеге асыруға 
болады? ғалым ретінде алып қо-
сарыңыз бар ма?..  

– Айтылмай қалған деп саяси мәселе-
ні айтар едім. Осы күнге дейін саяси 
реформалар болды. Оның нәтижесін Ел 
Президенті Жолдауында айтты. Әрине бұл 
осымен тоқтап қалғандығын білдірмейді. 
Десе де осы саяси реформаны әлде 
түйткілдерде жетілдіре түсу керек еді. 
Одан бөлек жер мәселесі, көліктің тозуы 
сынды мәселелер айтылмады. 

– мемлкет басшысы жаңа кен 
орындарын ашу үшін шетел азамат-
тарын тартамыз деген ой айтты. Бұған 
сіздің көзқарасыңыз қалай?..

– Менің ойымша бұл дұрыс. 
Президентіміз бүгінгі күнге дейін Кеңес 
үкіметінен келе жатқан кадрлар мен 
геология меңгерушілерінің жұмыстарын 
айтып келді. Яғни экономикалық техника 
негіздемесі сол кезде жасалды, зерттелді, 
ғылыми негізделді. Сонымен қатар білім 
бағдарламаларын жетілдіруді айтты. Бұл 
дегеніміз сол салада кадр жетіспеушілігі 
бар екенінің айқын көрінісі. Өйткені 
кезіндегі кадрлар зейнетке шықты. Қазіргі 
таңда даярланған мамандар жоқ, бар 
болса да тәжірибе жетіспейді. Одан бөлек 
Жолдауда ауыл шаруашылығы сөз болды. 
Бұл салада да кемшін тұстар жетерлік. Сол 
үшін тау, кен геология зерттеу жұмыстары, 
агро сала мен агроғылымды дамыту үшін 
шетелдік ғалымдармен ынтымақтастық 
орнатуды дұрыс деп ойлаймын.

– Республика президенті «жолдау-
да айтылған міндеттер үш жылда 
орындалуы тиіс» деді. Бұл міндеттер үш 
жылда жүзеге асуы мүмкін бе?..

– Президент тапсырса министрліктер, 
басқармалар, жауапты басшылар орындауы 
қажет. Жолдауда түрлі бағдарламалар 
мен бағыттар  айтылады. Алайда оның 
орындалуы ақсап тұрады. Жолдауда 
айтылған мәселелердің орындалуы 
алдымен тиісті сала басшылары мен 
мамандарға, одан кейін қаржы саласының  

шешілуіне байланысты. Егер қаржы 
табылса, кез келген жоба орындалады 
деген сенімдемін. 

– Экономикалық жобаларды қаржы-
ландырумен бірнеше ірі банк қана 
айналысады. сондықтан осы саладағы 
бәсекені арттыру үшін елімізге шетелден 
сенімді үш банкті тартқан қаншалықты 
тиімді?

– Ұлттық банктің кредитті қайта қар-
жыландыруы  шамамен 16,5 пайыз. Ал 
екінші деңгейлі банктер несиесі 18-20 
пайыздан жоғары. Сондықтан экономист 
есебінде рентабельді бизнес жүргізу 
мумкін емес деп ойлаймын. Мәселен, 

шетелді алатын болсақ. Батыс елдеріндегі  
банктердегі несие 3-4-5 пайыз. Яғни 
біздегі банктер тұтынушылық несие 
береді. Ал кәсіпкерлікті несиелеу жағы 
кемшін. Сондықтан да шетелдік банктерді 
де таратқан тиімді деп ойлаймын. 

– «жасыл» экономиканы дамытудың 
маңыздылығы мен тиімділігі қандай?

– Президентіміз айтқандай, эколо-
гиялық мәселелер өршіп барады. Мәселен, 
жердің, ауаның, судың  ластануынан 
халықтың денсаулығы сыр  беруде. Жалпы 
осы жасыл экономикаға бізде ғана емес, 
дамыған елдерде де үлкен мән береді. 
Себебі ресурстардың тапшылығынан 
яғни таусылатын су, отын, энергетика 
ресурстары үшін жасыл эконономикаға 
өту қажеттілікті керек етеді. Оның бірінші 
жағы экономия ресурсы болса, екінші 
қоршаған ортаға әсері.

– Экономиканы қай бағытта дамы-
туға болады?

– Біз аграрлық ел болып табыламыз. 
Бір жақсысы бізде өнеркәсіп, мұнай-
газ, металлургия саласы бар. Яғни біз 

Еуразиялық материгінде сапалы азық-
түлік өнімін қамтамасыз ететін үлкен 
елге айналуымыз керек. Сондықтан 
Президентіміз айтқандай, егістік жер-
лердің көлемін арттыру қажет. Біз секілді 
бір ғана күріш дақылын емес, бірнеше 
дақылды егуге көшкен жөн. Сөйтіп сапалы 
азық-түлік сату ол біздің үлкен резервке 
айналады. Ал дайын өнім сататын болсақ 
оған қосылған құн жоғары болады. Одан 
жақсы пайда болады. 

– Атом электр станциясын салғанын 
қолдайсыз ба?

– Қазіргі жағдайда қолдаймын. Өйт-
кені бізде электр энергиясын тұтыну 

көлемі жылдан-жылға арта береді. Оны 
қамтамасыз ететін басқа көздерді көріп 
тұрған жоқпын.

– су шаруашылығы және ирригация 
министрлігі ауыл шаруашылығының 
бағын аша ма?

– Бізде су  тапшылығы екі-үш жыл 
болды өзекті мәселеге айналды. Тіпті 
үлкен қалаларда да ауызсу тапшылығы 
орын алуда. Алдағы уақытта да су тап-
шлығы өрши түспек. Сондықтан  тікелей 
осы мәселенің шешімін табу үшін Су 
шаруа шылығы және ирригация министр-
лі гінің құрылғаны өте маңызды.

– жолдауда айтылған «Қарызсыз 
қоғам» жобасы нәтижесін бере ме?

– Қазір әртүрлі бағдарламалар бар. 
Мәселен халықтың несиелерін кешірді. 
Әртүрлі әдістер мен қаржылық сауаттылық 
ұсынылып жатыр. Бұл қоғамға үлкен 
нәтиже бермесе де 5-10 пайыз нәтиже 
береді деп ойлаймын.

– халықты қарыздан (несиеден) 
құтқару үшін мемлекет не істеуі керек 
деп ойлайсыз?

– Мемлекет халықтың табысын арт-
тыру керек. Себебі халықтың көбісі азық-
түлікке қаржы таба алмай отыр. Бұл деген 
табысының аз болғандығын білдіреді. Сол 
үшін микрокредит, кіші-орта бизнесті, 
кәсіпкерлікті, жаңа өндіріс орнын дамыту 
керек. Сондай-ақ жаңа жұмыс өңдеуші 
кәсіпорындар   ашу керек.  Экономикада 
мынадай заңдылық бар: кәсіпкерлігі 
нарығы жақсы дамыған елдердің халқы 
бай тұрады, ал кәсіпкерлігі нарық 
экономикасы дұрыс дамымаған елдердің 
халқы кедей болады.

– Венчурлық қаржыландыру тәсі-
ліне көзқарасыңыз қандай?

– Бұл нарық енді даму үстінде. Біз-
дің халқымыздың барлығында кредит 
болғандықтан, венчурлық қаржыландыру 
дамиды деп айта алмаймын. Сондықтан 
венчурлық нарықты дамытпай тұрып, 
алдымен қаржы нарығын дамытуымыз 
керек.

– жолдаудың сізге  қай тұсы ұнады?
– Жолдауда айтылған ауыл шаруа-

шылығын қолдау бағыты көңілімнен 
шықты. Яғни ет, сүт, бидайды тереңінен 
өңдеу бойынша. Біз аграрлық ел бол-
ғандықтан ауыл шаруашылығына көп 
көңіл бөлінуі керек. Менің ойымша 
биылғы Жолдаудың 90 пайызы еліміздің 
экономикасына бағытталды. Бұған дейінгі 
Жолдауда саяси жағы басым болатын. 
Одан бөлек транспорттық логистиканы 
дамыту, IT технологияны дамытуды қолға 
алу тұстары көңілімнен шықты. 

– сұхбаттасқаныңызға рақмет!

Әңгімелескен
нәзира мұҚАтАЕВА

абай Шайнұров, 
экономика ғылымдарының кандидаты: 

«МеМлекет хАлықтың 
тАбысын Арттыру керек»

жуырда мемлекет басшысы Қасым-жомарт тоқаев «Әділетті Қазақстанның 
экономикалық бағдары» атты Қазақстан халқына жолдауын жолдады. жолдауда елдің 
экономикалық бағдары, бюджет, несие, салық, саясаты көбірек айтылды.  Біз өз кезегінде 
Қорқыт ата атындағы Қызылорда университетінің профессоры, экономика ғылымдарының 
кандидаты Абай Шайнұровпен сұхбаттасқан едік.

қазақстан халқы тілдері күні

тіл жанашырлары ұлықталған күн

Алдағы жылдан бастап ең 
төменгі жалақы мөлшері 85 
мың теңге болады.  Бұл 1,8 
млн адамның жалақысының 
көбеюіне ықпал етеді. Оның 
ішінде 350 мыңдай бюджеттік 
қызметкер  бар. Халықты жылу, 
су, жарықпен қамтамасыз етуде 
инфрақұрылымды жетілдіру, 
апат ты жағдайдың алдын алу 

қатаң тапсырылды. Су мәселесі 
өте өзекті екені белгілі. Су 
шаруашылығын дамыту үшін жаңа 
министрлік құрылады. АЭС  салу, 
салмау жалпыұлттық референдум 
арқылы шешіледі. Көлік-ло-
гистика саласын қарқынды 
дамыту – бұл стратегиялық 
міндет. Үш жыл ішінде оның ішкі 
жалпы өнімдегі үлесі кемінде 9 
пайызға жетуге тиіс. Сондықтан 
Көлік министрлігін қайта құрып,  
жол инфрақұрылымын салумен  
айналысу кезек күттірмейтін 
қадам. «Қазақстанда кен өндіру 
өнеркәсібі жақсы дамығаны 
баршаға белгілі. Көптеген метал-
дың әлемдік нарықтағы бағасы 
бұрын-соңды болмаған деңгейге 
жетті. Алайда жұмысшылардың 
өндірісте мертігуі және қазаға 
ұшырауы көп болып кетті. Үкімет 
кәсіпорындардың технологиялық 
және экологиялық ахуалын, ден-
саулық сақтау жүйесін жақсарту 
үшін батыл шаралар қабылдауы 
қажет. Сондықтан ірі өндіріс 
кәсіпорындары 5 жыл сайын 
технологиялық және экологиялық 
аудит жасауы керек» деді 
Мемлекет басшысы.

Сауда-саттық саясатында 
жаңа әрі батыл қадам жасап, 
мем лекетіміз отандық өнім 
өндірушілерді қорғау керек. 
Эко номикамыз басқа елдерге 
әрдайым ашық болуға тиіс. 
Ұлттық бизнестің мүддесі 
қорғалуы қажет. Үкіметке  
«AMANAT»  партиясымен бір-
лесіп «ҚАРЫЗСЫЗ ҚОҒАМ»  
жобасын әрі қарай жалғастырып,  
халықты қаржылық негізде 
сауаттандыру жұмыстарын кең 
ауқымда жүргізуді тапсырды. 

Кәмелетке толмағандарға жа-
салған зорлық-зомбылықтың кез 
келген түріне қатысты жазаны 
күшейтуді талап етті. Зорлық-
зомбылыққа және қысымға, яғни 
буллингке тап болғандарға көмек 
көрсетуге арналған бағдарламаны 
әзірлеу және психологиялық қол-
дау қызметін күшейту керек тігін 
айтты. 

Ел болашағының тірегі – бі-
лімді ұрпақты тәрбиелеу екенін де 
назарға салды. Сапалы орта білім 
алу – әрбір баланың мызғы мас 
құқығы. Мұндағы ең түйін ді сөз 
– сапа. Сондықтан білім сапасын 
жақсарту және мұғалімдердің 
біліктілігін арттыру ауадай 
қажет. Педагогтардың біліктілігін 
арттыру – оқыту және оқыту 
сапасын арттыру үшін жаңа білім 
алуға, сондай-ақ бұрын алған 
кәсіби білімдерін, біліктерін, 
дағдылары мен құзыреттерін 
қолдауға, кеңейтуге, тереңдетуге 
мүмкіндік беретін кәсіптік оқыту 

нысаны. Сондықтан біліктілікті 
арттыру саласының алдына жо-
ғары міндет қойылу керек екенін 
қадап айтты.

Болашақта жас ұрпақтың 
қауіпсіз әрі алаңсыз өсуін 
қамтамасыз ету мемлекетіміздің 
негізгі міндеттерінің бірі болып 
табылады. Осыған орай бес жас-
тан асқан балаларға арналған 

«Келешек» атты бірыңғай ерікті 
жинақтау жүйесін енгізуді тап-
сырды. 

Бұл жинақтау жүйесі мемле-
кет тарапынан ұсынылатын 
бастапқы білім беру капиталы 
болып өскелең ұрпаққа болашақта 
қаржылық тұрақтылықты, сапалы 
және қолжетімді білім алуды 
қамтамасыз етеді.   

Президент «Реформалардың 
іске асырылуына негізінен ат-
қарушы билік жауап береді. 
Сондықтан, ең алдымен, оның 
өзін өзгерту қажет»  деп атап 
өтті. Осы саладағы реформаның 
басты бағыттары нақты салаларға 
қатысты шешімдерді әзірлеу 
және орындау міндеті, сондай-ақ 
түпкі нәтиже үшін жауапкершілік 
толығымен министрлерге жүк-
теледі. Өйткені олар өзінің 
бұйрығымен жедел шешім 
қабылдап отыруға тиіс. Бұл – 
әкімдерге де қатысты мәселе. 
Экономикалық саясаттың іске 
асырылуына Үкімет толығымен 
жауап береді. Бюрократияға және 
сөзбұйдаға салынбай, Президент 
Әкімшілігіне жалтақтамай, эко-
номиканы дербес басқарудың 
барлық әдіс-тәсілін қолында 
ұстауға тиіс. Президент әкім-
шілігі басты «саяси штаб» 
ретінде мемлекетті әлеуметтік-
экономикалық дамытудың стра-
тегиялық бағыттарына, ішкі және 
сыртқы саясат, қорғаныс және 
қауіпсіздік, құқық және кадр 
саясаты мәселелеріне барлық 
күш-жігерін жұмылдырады.

Мемлекеттік аппаратты 
бюро кратиядан арылту жолын-
дағы жүйелі жұмыс жалғаса 
береді. Мемлекет басшысының 
жариялаған шешімдері қандай 
мұқияттылықпен қабылданса, 
алға қойылған міндеттерді дәл 
солай жүзеге асыру маңызды.

Ендігі мақсат – Жолдауда 
айтылған міндеттердің орын-
далуы. Оған жауапты Үкімет 
пен Парламент жұмысының нық 
болуы.  Ең бастысы, Жолдауды 
іске асырудағы жауапкершілік, 
бірліктің маңыздылығы. Жергі-
лікті депутаттар белсенді азамат-
тармен, өңір жұртшылығын тарта 
отырып қимыл жасауымыз қажет. 
Жолдау бүкілхалықтық қолдауға 
ие болғанда ғана нәтижелі 
болады.

Іргесі берік, керегесі кең, төрт 
құбыласы түгел әділетті Қазақстан 
құру жолында адал еңбек етуге 
шақырамын.

Айгүл мұсАБАЕВА ,
Абылай хан атындағы №140 

қазақ орта мектебінің директоры, 
 қалалық мәслихат депутаты

Мақсат – ортақ,  
МүддЕ – Бір

президент жолдауынан ерекше бір қолдауды 
күтетін халқымыздың үміті ақталғандай болды. 

Расында,  жолдауда халықтың әл-ауқатын 
көтеруге, тұрмыс жағдайын жақсартуға, елдегі 

өндіріс орындарын дамытуға, экономиканы 
нығайтуға ерекше тоқталды. 
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Ақмешіт АптАлығы

Өнегелі  болу, атадан балаға мирас 
болып қалған салт-дәстүрдің алтын тінін 
үзбей кейінгі ұрпаққа мирас қылып отыру 
үшін тәлім-тәрбие мен ақыл парасат 
керек.  Ол ізгілі қасиет ата-анадан дариды.  
Отбасы ұлттың ұлықты дүниесін паш 
етіп дәріптеп отырса, ұрпақтары ұлықты, 
қыздары қылықты болады. Үлгі мен 
үрдісті ұрпақтарының бойына сіңірген 
шаңырақтың отағасы Рысбек  Есжанов  1946 
жылы Шиелі ауданында дүниеге келген. 
Қызылорда политехникумын механизатор 
мамандығы бойынша бітірген. Еңбек 
жолын 1972 жылы Сұлутөбе ауылында 
алдымен механизатор кейін бас инженер 
болып бастайды. Жұбайы Ажармен 1972 
жылы шаңырақ көтеріп, 6 бала өсіріп, 
тәрбиелейді. Балаларының барлығы жо-
ғарғы білімді.  Ұлдарын ұяға, қыздарын 
қияға қондырып, перзенттері алдындағы 
әкелік борышын атқарып,  балаларын үлкен 
азамат етіп тәрбиелейді.  Мәпелеп өсірген 
перзенттерінің қызығын көрер шақта 2005 
жылы өмірден озған. 

Өмір жолын қарап отырсаңыз, қара-
пайым жұмысшыдан бастап сатылап 
қызметі өсіп отырған. Бұл атпал азаматтың 
еңбек пен бейнетті жанына серік қылған 
үлкен жүректі азамат екенін дәлелдейді. 
Абзал жан 1986 жылдан бастап Қызылорда 
қаласындағы №11 автобазада түрлі қызмет 
атқарған. 1987 жылдың соңына қарай 
«Құмкөл Оңтүстік мұнай-газ» кен орны-
ның құрылуына атсалысып, Құмкөлдегі  
технологиялық транспорт басқармасының 
іргетасын қалайды. 1999 жылы 
«Оңтүстік мұнай-газ мекемесі канадалық 
«Хариккейн» мекемесіне ауысқан кезде 
кәсіподақ комитетінің төрағасы болып 
сайланады. 

2000 жылы өзінің бастамасымен «КТС» 
жауапкершілігі шектеулі серіктестігін  құ-
рып, көптеген жұмыс орнын ашып, елдің 
құр метіне бөленеді. 2003 жылы Қызылорда 
қалалық мәслихатының 1-ші шақырылым 
депутаты болып сайланды.

Әке аманатын ардақтаған отанасы 
Ажар Досетова 1953 жылы дүниеге келген. 
Медициналық училищені бітіріп, еңбек 
жолын Сұлутөбе ауылында медбике болудан 
бастаған. Медицина саласындағы еңбек 
жолын Қызылорда қаласында жалғастырып, 
елге елеулі қызмет еткен. Жұмыстағы 
алғырлығы мен белсенділігінің арқасында 
1982 жылы аудандық мәслихаттың 2 
шақырылым депутаты болып сайланған. 

2008 жылы зейнетке шығып, бүгінде 6 бала-
дан 26 немере, 2 шөбере сүйіп отырған 
аяулы ана, бақытты әже. 

Үлкен ұлы Бақытжан Есжанов мұнай 
газ саласында түрлі қызмет атқарып, 
2017 жылдан бері Астана қаласында 
«КазМұнайГаз» компаниясында басшылық 
қызметте. Отбасылы 5 бала тәрбиелеп отыр. 
Үлкен қызы Гүлзира Есжанова Шымкент 
қаласында тұрады. Жолдасымен бірге жеке 
кәсіпкерлікпен айналысады. 4 бала, 2 немере 
тәрбиелеп отыр. Екінші ұлы Ғалымжан 
Есжанов Қызылорда облыстық ішкі істер 
департаментінде жедел уәкіл, тергеуші, аға 
инспектор, талдау және жоспарлау бөлімінің 
басшысы, құпия жұмыстар бөлімінің аға 

жедел уәкілі, Шиелі аудандық полиция 
бөлімі басшысының орынбасары, Тасбөгет 
кенті полиция бөлімінің бастығы, Байқоңыр 
қалалық криминалдық полиция бөлімінің 
бастығы қызметтерін абыроймен атқарып, 
2023 жылдың маусым айында отставкаға  
шықты. Отбасылы,  6 бала тәрбиелеп отыр.  

Үшінші ұлы Ұлан Есжанов «Петро-
Казахстан Құмкөл Ресорсиз» компаниясын-
да білікті маман. Отбасылы, 3 бала тәрбиелеп 
отыр. Астана қаласында тұрады. Төртінші 
ұлы Сабыржан Есжанов Астана қалалық 
сотында бас маман, Батыс Қазақстан 
облыстық сотында кеңсе басшысы, Бөрлі 
аудандық сотының судьясы, Жанқала 
аудандық сотының төрағасы, 2023 жылдың 
наурыз айынан бастап Орал қалалық 
сотының судьясы қызметін абыроймен 
атқарып келеді. Отбасылы, 4 бала тәрбиелеп 
отыр. 

Кіші қыздары Сандуғаш Есжанова 
жол дасымен бірге жеке кәсіпкерлікпен 
айналысады. 4 бала тәрбиелеп отыр.   

Есжановтар отбасынан өрбіген ұрпақ 
бұл күнде ел мақтайтын азаматтарға ай-
налды. Балаларының барлығы өз сала-
сына қатысты төсбелгі, медальмен, құрмет 
грамотасымен, диплом, алғыс хаттармен 
марапатталған. Мұның барлығы алып 
бәйтеректің саясынан қуат алған әке берген 
тәлімнің арқасы дер едік. 

Рысбек ағадай алып бәйтеректен 
тараған ұрпақтары Ажардай анасының 
мейірімімен сусындап бүгінде ел сыйлаған 
бір-бір шаңырақ болып, өнегелі отбасына 
айналып, елдің құрметіне бөленіп отыр.   
Ақ жаулықты ана, ақ ниетті әже үшін 
бұдан асқан бақ бар ма,  сірә?! Бала 
бағбаны бола білген асыл анаға біз де ұзақ 
ғұмыр тіледік. 

  Гауһар АсҚАРҚызы    

Бір қызығы, бұл құнды еңбек 
1982 жылдан музей мұрасы болып 
сақтаулы тұр.  Ешкімнің назарына 
іліне қоймаған кітапты музейге 
ардагер ұстаз Мыната Қалдыбаев 
тапсырған. Ол еңбек 2005 жылы 
қайта жаңғыртылса да, шаң басқаны 
болмаса, шашау шықпай жақсы 
сақталыпты. Бұл құнды кітапты 
музейдің ғылыми хатшысы Асхат 
Сайлауов тауып, көпшілікті тәнті 
еткен. 

Жыр жинағын қазақшаға 
аударған өлкетанушы, Қазақстан  
Журналистер одағының мүшесі 
Жұмабай Байзақұлы. Оның 
айтуынша, кітап ескіріп, кейбір 
беттері жоғалған. Бұл жинақта 
ұлы ақынның «Масғұт» поэмасы,  
66 өлеңі мен аудармалары енген. 
Көнеден жеткен көркем туындыда 
ақынның «Бөтен елде бар болса», 
«Ішім өлген, сыртым сау», «Болыс 
болдым, мінекей», «Мәз болады 
болысың», «Білімдіден шыққан сөз», 
«Біреуден біреу артылса», «Заман 
ақыр жастары», «Қайғы шығар 
ілімнен», «Бойы бұлғаң», «Антпенен 
тарқайды» атты өлеңдері және 
табиғат, махаббат тақырыбындағы 
өлеңдері жарияланған.

Тағылымды шараға қатысқан 
«Егемен Қазақстан» газетінің 
меншікті тілшісі Мұрат Жетпісбаев, 
«Әлімсақ» журналының бас 

редакторы Нұрлан Нұрмаханов, 
№271 мектеп директоры Данабек 
Жақсылықұлы ғасырдан жеткен асыл 
мұраны қазақшаға аударып, кітап 
етіп оқырман қауымға ұсыну жайлы 
бірқатар ұсыныс айтты. 

Зиялы қауымды елең еткізген 
жиынға әл-Фараби атындағы қазақ 
ұлттық университетінің оқыту шысы, 
түркітанушы ғалым Серікбай Қосанов 
онлайн қатыс ты. Түркітанушы 
ғалымның айтуын ша, бұл кітап 1922 
жылы қазақ баспасынан қазақ ақыны 
Бернияз Күлеевтің жинақтауымен 
жа рия ланған нұсқасы болуы мүмкін. 

– Абай жинағының Қызылордада 
сақталуы қисынды. 1922 жылдан 
ұзамай, қазақ астанасы Ақмешітке 
қоныс аударды. Қызылорда алаштың 
рухани орталығына айналды. Сыр 
топырағында көп дүние жатыр, – деді 
С.Қосанов. 

Шынында,  ғалым сөзінің жаны 
бар. Сыр алаштың анасы болғаны 
тарихтан белгілі.  Бір ғасыр бұрын 
баспадан шыққан жәдігер төңірегінде 
зерттеу жасалып, кітаптың қалың 
оқырман қауыммен қайта қауыша-
тынына бек сенімдіміз. 

Г. АсҚАРҚызы

Әбігер

Әлем

Алып бәйтеректің сАясы
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мәдени мұра

Хакім Абайдың кітабы

облыс әкімінің қолдауымен Қызылорда облысы-
ның құрылғанына 85 жыл толуына орай тарихи 
деректердің көшірмесін алу мақсатында Қызылорда 
облыстық мемлекеттік архиві басшысының 
орынбасары ж.Алтынбаева мен бөлім басшысы 
м.Кәрібаева Ресей Федерациясы орынбор біріккен 
мемлекеттік архивінде өңір тарихына қатысты 
құжаттарды зерделеу жұмысын жүргізуде.

Сыр өңірі тарихына қатысты зерттелмеген тың 
құжаттар Ресей Федерациясының Орынбор, Мәскеу, 
Санкт-Петербург мемлекеттік архивтерінде, Татарстан, 
Өзбекстан республикаларының орталық мемлекеттік 
архивтерінде сақталған.

Туған жерден түлеп ұшқан алаш зиялылары мен ірі 
тұлғалардың өмірі мен даңғыл жолын зерттеп, құжатты 
шетел архивінен жинау – өңір тарихы үшін маңызды.

Алдағы уақытта облыстың архив қоры бай құжаттық 
мұрамен толығады деген сенімдеміз.

«Ақмешіт-ақпарат»

архив құнды 
МұраМЕн 

толықпақ

Өрт – салғырттықты көтермейтін, лезде 
айналасын қызыл жалынға орайтын тілсіз жау. 
Абайламаса талай адам опат болуы мүмкін. 
Сондықтан да барынша сақтанған жөн. 
Әсіресе балалар көп шоғырланған жерлерді 
қатаң бақылауға ұстаған ләзім. Өңірлік 
коммуникациялар қызметінің баспасөз 
алаңында білім беру ұйымдарындағы өрт 
қауіпсіздігі туралы тақырып қозғалды. 

Облыстық төтенше жағдайлар департа-
ментінің қызметкерлері жыл сайын жылу беру 
маусымы басталмас бұрын адам өмірі мен 
денсаулығын мүлікті және қоршаған ортаны 
өрттен қорғау бойынша іс-шаралар өткізеді. 
Бұл жұмыстар биыл да жалғасын табуда. 
Толығырақ облыстық ТЖД Мемлекеттік 
өрт бақылау басқармасының бастығы Асхат 
Оразбеков тарқатты. 

– Департаменттің жоғары тәуекел 
дәрежесіне 996 білім беру ұйымының 
объектісі есепке алынды. Оның ішінде 2023 
жылдың 1-жартыжылдығына арналған про-
филактикалық бақылау және қадағалау 
кестесіне сәйкес 195 объектіге өрт қауіпсіздігі 
саласында тексеру жұмыстары жүргізілді, 
нәтижесінде 1 709 бұзушылық анықталды. 
Бақылау барысында 33 бұзушылық жойыл-
мағаны анықталды, осыған сәйкес 11 заңды 
тұлғаға айыппұл салынды, – деді облыстық 
ТЖД Мемлекеттік өрт бақылау басқармасының 
бастығы.

Білім беру объектілеріндегі өзекті мәсе-
ленің бірі – бу қазандықтарының оқыту 
ғима рттарының ішінде немесе жапсарлас 
орналасуы. Қазіргі таңда облыс бойынша 
мұндай 12 объекті есепке алынған. 

Басқарма бастығы өрттен барынша абай 
болуға, қауіпсіздік ережелерін сақтауға, тілсіз 
жауға салғырт қарамауға шақырды. 

«Ақмешіт-ақпарат»

тІЛСІЗ ЖАУДАН САҚ бОЛАЙЫҚ

Әлемде азық-түлік қауіпсіздігі жылдан-
жылға күрделенуде. Егіні жайлы елдер жапа 
шекпес-ау, ішіп-жемі сыртқа тәуелді халыққа 
аталған мәселе айтарлықтай соққы. соның 
бірі – ауған елі. жуырда Бұұ онсыз да саяси 
келеңсіздік есеңгіреткен мемлекетке азық-түлік 
көмегін қысқартуға шешім шығарды. оған 
себеп – дағдарыс пен азық-түлік тапшылығы. 
Аталған тақырыпта CNN тілшісі ханде Атай 
Алам зерттеу мақала әзірлеп, ахуалдың ақ-
қарасын анықтады.

«Қыркүйек айынан бастап БҰҰ жанындағы 
Бүкіләлемдік азық-түлік бағдарламасы ұйы-
мы (WFP) Ауғанстанға берілетін дәстүрлі гума-
нитарлық көмек көлемін қысқартты. Қаржылай 
қолдау мен саяси ахуал орнықпаса, ұйым айына 
тек үш миллион ауғандықты ғана азық-түлікпен 
қамти алады. Ал мұндағы аштықта күн кешкен 
халық саны 15 миллионға жеткенін ескерсек, 
жағдай ушыға түсетіні сөзсіз. WFP төрағасы Сяо-
Вей Ли қолда бар мүмкіндік аясында кедейлік 
шегіндегі азаматтарға ғана көмек көрсетілетінін 
жеткізген», – дейді автор.

Расында, гуманитарлық көмектің азаюы бол-
жанған амал еді. Наурыз айында ауған халқына 
берілетін азық-түлік екі есе азайса, сәуір-мамыр 
айларында 8 миллион халық тегін тамақтан 
қағылды. Әрине, өздігінен нан тапқан қашан 
да дұрыс. Дегенмен бұл көмек алдымен ауған 
қоғамындағы әйелдерге ауадай қажет болатын. 
Себебі мемлекет тарапынан қудалауға түсіп, 
жұмыс істеу, оқу мүмкіндігінен айырылған 
әйелдердің азық-түлік алатын негізгі көзі 
гуманитарлық көмек еді. Бұл дегеніміз, көмек 
көлемі қысқарса, 1 миллионнан астам ауған әйелі 
тентірейді деген сөз.

«WFP ұйымына алдағы жартыжылдықта 
21 миллион адамға гуманитарлық көмек 
беру үшін миллиард доллар қажет. БҰҰ-ның 
78-шақырылымында бүкіләлемдік азық-түлік 
бағдарламасы ұйымы (WFP) аталған мәселені 
көтерген болатын. Әлем елдерінің басшылары 
жиналған жиында аштық, көмек тақырыбы 
терең талданды. Дегенмен азық-түлік, қаржымен 
қамтамасыз ететін мемлекеттер саяси ахуалға 
байланысты көмек көлемін ұлғайта алмайтынын 
айтқан. Нәтижесінде, қыркүйекте 10 миллионға 
жуық ауған көмек алмауы ықтимал. 

БҰҰ дерегінше, 2022 жылдың тамыз айында, 
яғни бір жыл бұрын Ауғанстанның 36 миллион 
халқы аштыққа ұшыраған еді. Бұл ел тұрғынының 
90 процентін құрайды. Бұл кезде тәліптер билікке 
келіп әлеммен қатынас қиындаса, биыл әлемнің 
өзінде азық-түлік тапшы», – дейді Ханде Атай 
Алам.

«Қырсық бір айналдырса, шыр айналдырады» 
деген, жуырда ғана Ауғанстанда жұт болды. Күн 
райынан егін қурап, шаруа еңбегі далаға кеткен. 
Оның үстіне, АҚШ тәліптер билікке келген соң 
мемлекеттің сырттағы активтерін бұғаттаған 
болатын. Енді ғана еңсе тіктеген елде тағы 
да аштық орын алса, саяси өзгеріс басталып, 
халық толқуы ықтимал. Мамандар бұл үрдістің 
Орталық Азия елдері үшін әсері болатынын 
айтуда. Бірі келеңсіздік кезекті «Араб көктеміне» 
әкелуі мүмкін десе, енді бірі өзге елдерге үдере 
көшетін ауғандардың саны артуы ықтимал деген 
ойда. Қай-қайсысы болсын, тағы тұрақсыздыққа 
жетелері белгілі. Алыс та болса ауғандағы ахуал 
Орталық Азия елдеріне әсер етпей қоймасы 
белгілі...

түпнұсқадан аударып, шолу жасаған 
Ерсін ШАмШАДин

АзыҚсыз АуғАн
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